

## APPENDIX "DDDDD"

Brief. To the Special Joint Committee of the Senate and of the House of Commons on the Constitution of Canada. Presented by Robert Russell, Leader of the Liberal Party of Alberta.  
June 8th, 1971

## INDEX

GENERAL REMARKS  
LANGUAGE RIGHTS  
EDUCATIONAL FINANCE  
INDIAN PEOPLE  
ENTRENCHMENT OF FUNDAMENTAL RIGHTS  
FREE TRADE BETWEEN PROVINCES  
FEDERAL/MUNICIPAL PARTICIPATION  
ELECTORAL REFORM  
APPOINTMENT OF JUDGES  
REMOVAL & DISCIPLINE OF JUDGES  
REFORM OF THE SENATE  
APPOINTMENT OF SENATORS

## GENERAL REMARKS

Canada has had the benefit of a strong central government for years and the powers enjoyed by our federal governments have been generally used in a manner that has enabled our nation to overcome enormous geographic and economic obstacles.

However, over 100 years have passed since the B.N.A. Act was written and the time has come to reconsider the necessity for the continuation of all these powers in the hands of the federal government. The time has also come to reconsider the division of powers between the federal and provincial governments regarding our municipalities.

The problems of urban municipalities in a country whose provinces must govern diverse land areas equal to many single nations of the world cry out for solutions.

This is one of the many reasons why we welcome the opportunity that the creation of a Canadian Constitution brings to all Canadians. The opportunity for people from all walks of life and other levels of government to participate and contribute to our new constitution.

We believe that the federal government must retain certain powers that protect the individual and the nation ... that can assure orderly national growth and that the federal government should have the power to tax in order to provide the services which can best be provided by a central government.

At the same time however, we believe that the federal and provincial governments must be prepared to surrender some of their powers and jurisdictional claims so that our municipalities may play a stronger role in the building of this nation.

We believe that there is something special about Canada ... something unique and worthwhile that is difficult to define in words, but never the less something we want to preserve for our children and their children's children.

We reject the "melting pot" concept of nationhood and advance the more valuable and stronger concept of the "mosaic" of Canadian culture wherein each culture is not simply practised by each cultural group in isolation and privacy, but where each and every one of us is proud to

## APPENDICE «DDDDD»

Mémoire au Comité mixte du Sénat et de la Chambre des communes sur la Constitution du Canada présenté par M. Robert Russell, chef du parti libéral de l'Alberta.  
Le 8 juin 1971.

## TABLE DES MATIÈRES

OBSERVATIONS GÉNÉRALES  
DROITS LINGUISTIQUES  
FINANCEMENT DE L'ÉDUCATION  
LES INDIENS  
INTÉGRATION DES DROITS FONDAMENTAUX  
LIBRE-ÉCHANGE ENTRE LES PROVINCES  
PARTICIPATION FÉDÉRALE-MUNICIPALE  
LA RÉFORME ÉLECTORALE  
LA NOMINATION DES JUGES  
LA DESTITUTION DES JUGES ET LES MESURES DISCIPLINAIRES  
RÉFORME DU SÉNAT  
NOMINATION DES SÉNATEURS

## OBSERVATIONS GÉNÉRALES

Le Canada a bénéficié d'un gouvernement central fort pendant bon nombre d'années et les pouvoirs de ce gouvernement fédéral ont en général été utilisés de telle sorte que notre pays a pu surmonter les obstacles géographiques et économiques.

Toutefois, plus de 100 ans se sont écoulés depuis la rédaction de l'Acte de l'Amérique du Nord britannique et le temps est venu d'examiner la nécessité de maintenir tous ces pouvoirs entre les mains du gouvernement fédéral. Il est également opportun d'examiner la division des pouvoirs entre les gouvernements fédéral et provinciaux concernant les municipalités.

Les problèmes des villes dans un pays dont les provinces exercent leur juridiction sur diverses régions dont l'étendue est aussi considérable que celle d'un pays en entier exigent des solutions.

C'est une des innombrables raisons pour lesquelles nous accueillons favorablement cette occasion qu'offre à tous les Canadiens l'élaboration d'une constitution canadienne. Voilà l'occasion pour des gens de tous les milieux et de tous les niveaux de gouvernement de participer et de contribuer à l'élaboration de notre nouvelle constitution.

Nous croyons que le gouvernement fédéral doit retenir certains pouvoirs qui protègent l'individu et la nation ... qui peuvent assurer la croissance ordonnée du pays et nous croyons que le gouvernement fédéral devrait avoir le pouvoir de prélever des impôts afin de fournir les services qui peuvent être mieux assurés par un gouvernement central.

Également, nous croyons toutefois que le gouvernement fédéral et les gouvernements provinciaux devraient être prêts à abandonner certains de leurs pouvoirs et de leurs revendications juridictionnelles à nos municipalités pour que ces dernières jouent un plus grand rôle dans l'édification de la nation.

Nous croyons qu'il existe quelque chose de spécial au sujet du Canada ... quelque chose d'unique et d'estimable qu'il est très difficile de définir, mais néanmoins quel-